
Witam,  

 

Czytam korespondencję na forum PTI na temat historii Pesel-a, a w tym  propozycję  wywiadu z 

Andrzejem Targowskim o jego udziale w tym projekcie i myślę, że przed podjęciem tej decyzji 

 powinniście sięgnąć do materiału Romana Warskiego z ostatniej konferencji w IMM na temat  historii 

polskiej informatyki.  Jest to jedyny rzeczywisty, obiektywny rys historyczny powstania koncepcji i 

budowy PESEL, z uwzględnieniem  ludzi którzy mieli decydujący wpływ na ten projekt. Nie widzę 

potrzeby " wymyślania zasług" dla poszczególnych nazwisk,  ponieważ zasługi te znajdziemy w w/w 

materiale, i tak:  

 

1.1973-1975   - Antoni Bossowski,  
dyr. dawnego Biura Informatyki MSW, człowiek który przekonał ministra Szlachcica do idei PESEL, 

zdobył pieniądze na projekt i zbudował na poły nieformalny zespół inicjatywny, w skład którego 

wchodził Zygmunt Orłowski, Andrzej Targowski, prof. Turski i Roman Warski;  
A. Targowski, na bardzo zresztą wczesnym etapie zrozumiał,że jego praca w MSW utrudni mu 

realizację jego innych zawodowych celów, wyjechał do USA i powoli wymiksował się z naszego rynku. 

Rozmowa z A. Targowskim na temat PESEL nie może w mojej opinii wnieść żadnych obiektywnych 

informacji, będzie to zwyczajny PR;  

 

2. 1975-1981   -Zygmunt Orłowski,  
brał kierowniczy udział w powstaniu nowej ustawy o ewidencji ludności, zbudował od pierwszej cegły 

centrum komputerowe, podpisał i podjął osobiście decyzje o wyborze koncepcji, rodzaju  sprzętu i 

oprogramowania. Był niekwestionowanym organizatorem projektu, a jego  zastępcą w tym  czasie był 

Roman Warski;  

 

3. 1981-1990   - Roman Warski,  
kontynuował projekt w latach stanu wojennego, o paradoksie  wbrew rozlicznym niechętnym mu 

pracownikom  peerelowskiego MSW, utrzymał projekt w ruchu, a dodatkowo za jego inicjatywą i dzięki 

jego różnorakim zdolnościom zbudował szeroką sieć TBD, do dziś  funkcjonującą- w oparciu o sprzęt 

ELWRO.  

 

4. 1990-1996   - Dariusz Kupiecki,  
utrzymał PESEL, ludzi tam pracujących i strukturę informatyczną,  wbrew wielu pomysłom niektórych 

naszych dzisiejszych  kolegów. Oparł się swoim autorytetem politycznym naciskom na likwidację bazy 

danych. Za jego kierownictwa wczytano ostatni KOM/ karta osobowa  mieszkańca/. Wspierał 

powstanie koncepcji powszechnego w gminach  mikropesela- w budującej się tym czasie administracji 

samorządowej.  

 

Wszystkie inne nazwiska o których czytam, w tym także moje, to osoby które wniosły znaczny wkład w 

realizację projektu PESEL, ale z poziomu wykonawczego, taktycznego, a  nie decyzji strategicznych.  
Jedynie osoby wymienione powyżej , mają w mojej ocenie legitymację do występowania publicznego 

w imieniu wszystkich byłych i obecnych, a jest ich setki, pracowników współtworzących PESEL.  

 

 

pozdrawiam Lech Błagowieszczański   
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